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Den seneste kongresperiode har været præget af den 

økonomiske krise, der startede i USA i 2008 og hurtigt 

bredte sig til resten af verden. Her i landet har vi des-

værre oplevet, at mange industrivirksomheder enten er 

lukket eller har flyttet arbejdspladser til Kina, Østeuro-

pa og andre steder med lave lønninger. 

Men der er heldigvis også lyspunkter. En del virksom-

heder flytter produktion hjem igen. Der er en stigende 

erkendelse af, at danskernes evne til at samarbejde, de-

res høje uddannelse og lave hierarkier er kompetencer, 

som tæller rigtigt meget. Ydermere er stadig flere virk-

somheder blevet opmærksomme på, at produktion og 

udvikling hænger snævert sammen, og at der derfor er 

store fordele ved at samle operatører og ingeniører i 

samme bygning. 

Som jeg lovede på kongressen 2010, har vi igennem 

kongresperioden sat samarbejde, uddannelse og poli-

tisk indflydelse i fokus.

Vi har fået oprettet industrinetværk for afdelingens 

repræsentanter i alle regionerne. Industrinetværkene 

har i samarbejde med gruppen blandt andet arrangeret 

overenskomstmøder for tillids- og afdelingsrepræsen-

tanter i forbindelse med overenskomstforhandlingerne 

i 2012 og 2014. Dette samarbejde er uundværligt og kan 

med fordel udbygges i fremtiden. Herudover har vi af-

holdt vidensdelingsmøder med netværkene. Vi vil også i 

fremtiden kunne sikre vidensdeling afdelingerne og 

gruppen imellem.

Tillidsrepræsentanterne har fået nye kurser af kort 

varighed vedrørende overenskomstens udvikling i peri-

oden. Vi har lavet opdateringskurser (“brush up”) med 

gennemgang af faglige voldgifter og arbejdsretssager, 

som ændrer retspraksis. Disse kurser vil vi tilpasse hvert 

år. De vil være et tilbud, så længe efterspørgslen er der.

Uddannelse af medlemmerne har været i fokus ved 

overenskomstforhandlingerne. Vi har fået udbygget ret-

tigheder og fået mulighed for konsulenthjælp til at 

sætte uddannelse i gang. Men vi ved jo godt, at hvis ikke 

tillidsrepræsentanterne er uddannet til arbejdet, så er 

det svært at komme i gang. Derfor har vi også sat kurset 

uddannelsespilot i gang. Det varer én dag og giver 

grundlæggende viden om begreberne VEU, IKUF med 

videre. Du kan i redegørelsen læse mere om overens-

komstforhandlingerne.

Vi har efter 10 år uden for døren igen fået politisk ind-

flydelse. Selvom vi ikke fik det flertal i Folketinget, som 

vi gerne ville have haft ved valget, er det en fornøjelse at 

blive inviteret ind i regeringslokalet til forhandling 

igen. Vi har meget, som vi gerne ser ændret. Og vi hol-

der regeringen fast på deres løfter og vores ønsker. Sam-

men rykker vi i den rigtige retning.

Vi er fusioneret med TIB i perioden. Industrigruppen 

er i den forbindelse blevet beriget med fem nye forhand-

lingssekretærer, en uddannelseskonsulent, en arbejds-

miljøkonsulent og tre HK’ere. Vi har haft en god fusion 

helt uden problemer, og hverdagen er hurtigt faldet på 

plads.

Denne skriftlige redegørelse fortæller om gruppens 

arbejde i den kongresperiode, vi går ud af. Den er at be-

tragte som vores regnskab for perioden. 

Jeg håber, at du vil læse den med fornøjelse!

Mads Andersen

Formand for 

3F’s Industrigruppe

indledning
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Forhandlingerne med DI om Industrioverenskomsten i 2012 var præget af den økonomiske og beskæftigelsesmæssige krise. 

Den havde særligt store konsekvenser for produktion og beskæftigelse inden for industrien. DI meddelte, at der ikke var 

plads til forbedringer, og at der var behov for lettelser i omkostningerne og større fleksibilitet i arbejdstidsplanlægningen.

Industrigruppen planlagde i tæt samarbejde med Industrinetværk, tillidsrepræsentanter og medlemmer, hvilke hoved-

krav der skulle fremmes ved forhandlingerne.

På trods af den svære situation gav resultatet forbedringer på en række vigtige områder for Industrigruppens medlemmer: 

Forbedringer for medlemmer, der rammes af arbejdsfordeling, modsvar på forringelser af efterlønnen, forbedringer af fratræ-

delsesgodtgørelser, uddannelse, forældreorlov samt vikarområdet. Medlemmerne fik mulighed for komme i uddannelse med 

fuld løn på arbejdsfordeling, en seniorordning, bedre fratrædelsesgodtgørelse, muligheder for at samle op til seks ugers 

uddannelse med IKUF-støtte med videre. På vikarområdet afsluttedes  implementeringen af direktivet i timelønsområdet 

og fulgte op med at udvide generhvervelsesreglen med tre måneder.

overenskomster

På Novo Nordisks fabrik i Hjørring 
har robotter erstattet det meste 

manuelle arbejde. Men for lene Jensen 
og hendes kolleger er der fortsat 

masser at rive i. Nu overvåger de i 
stedet robotterne, der har kælenavne 
som store robert, Mr. swing king og 

Jern Henrik.
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de vigtigste resultater i industriens OverenskOmst 2012-2014

overenskomster

arbejdsfordeling:  Mulighed for under arbejdsfordeling at planlægge kurser med fuld løn og kompensation  

 fra IKUF i ledighedsperioder. Dette medfører, at medlemmerne bruger færre dagpenge- 

 perioder, får bedre økonomi og får forbedret deres kvalifikationer.

uddannelse:  Ikke opbrugt selvvalgt uddannelse kan nu opsamles i de to foregående kalenderår. 

 Det betyder, at der kan holdes op til seks ugers selvvalgt uddannelse med støtte fra IKUF.  

 Denne uddannelse berøres ikke af en eventuel udbetaling, som den enkelte har fået, hvis  

 der foregår uddannelse under en arbejdsfordeling. IKUF-reglerne er samtidigt smidig- 

 gjort, så den enkelte ikke længere selv skal lægge penge ud. 

seniorordning:  Fem år før pensionsalderen, kan man gå på nedsat tid. I perioden kan den ansatte   

 beslutte, at pension af lønnen udbetales som kompensation. Feriefridage kan indgå i  

 opsparingen på  fritvalgskontoen op til fem år, før senioraftalen går i gang.

Fratrædelsesgodtgørelse:  Der indføres en bundgrænse, der sikrer alle lavtlønnede en bedre dækning.

Forældreorlov:  Forældreorloven bliver mere fleksibel, så nybagte forældre kan vælge at holde forældre- 

 orlov af to omgange - og eventuelt på samme tid.
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rettigheder:  Generhvervelse af anciennitet ved genansættelse blev udvidet med tre måneder.

sygdom:  Ancienniteten blev mindsket med tre måneder, således at løn under sygdom opnås før.

Mindstebetalingen:  Stiger samlet 2,70 kroner og når dermed op på 108,70 kroner. Genetillæg blev forhøjet  

 med 1,40 procent første år og 1,40 procent 1. marts 2013.

lærlinge:  Forhøjes med 2,25 procent 1. marts 2012 og igen 1. marts 2013.

eN God laNG 
soMMer Med Victor
Martin Bidstrup Pedersen var på barsel i 
sommer. i syv uger passede han sin søn Victor 
på 10 måneder hjemme i huset i Holbæk. Fire 
af ugerne var barsel, resten ferie. Martin 
Bidstrup Pedersen arbejder som operatør hos 
novozymes i kalundborg. Han nyder at kunne 
være sammen med sin søn på et tidspunkt, 
hvor han har en alder, hvor det hele ikke går op 
i amning og bleskift. 

sidste år fik de fleste 3F’ere med babyer 
mulighed for at gøre som Martin. Ved fornyel-
sen af overenskomsterne i 2012 for det private 
arbejdsmarked blev det mere fleksibelt at gå på 
barsel. Tidligere var det sådan, at de uger, fami-
lien kunne holde forældreorlov med løndæk-
ning, skulle holdes allerede, når barnet var 3½ 
måned. i dag kan forældrene vælge at holde 
orlov med løn når som helst inden for den 
samlede barselsperiode. det betyder, at 
faderen kan vælge at være på orlov med sit 
barn sent i orlovsperioden i forlængelse af 
moderens orlov.
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emballageOverenskOmsten

• Opsigelsesvarslet for tillidsrepræsentanter ændret til 56 dage efter beskyttelsen til 35 dage. Begge ud over personligt varsel

• Det kan aftales, at hele skiftetillægget kan veksles til ekstra fridage

• Mulighed for at kunne indføre arbejdsfordeling

• Nach-frist på 5 dage i forbindelse med ansættelsesaftaler

• Eksisterende gruppefritidsulykkesforsikring forbedret 

OverenskOmst med grafisk arbejdsgiverfOrening

• Regler for tillidsrepræsentanter kraftigt forbedret

• Mulighed for ved lokalaftale at fravige overenskomstens arbejdstidsbestemmelser 

• Det kan aftales at veksle hele skift-tillægget til ekstra fridage 

Herudover har Industrigruppen i perioden fornyet sine andre overenskomster. Her kan man få et overblik over afvigelser i 

forhold til Industriens Overenskomst:

dansk Håndværk Og autO- Og bOligmOnteringsOmrådet i danmark (landslauget)

• Kun 3F-medlemmer har stemmeret ved valg til tillidsposter

• Kun medlemmer af 3F kan indgå lokalaftaler

• Sundhedsordning betalt af virksomheden

• Ingen kan fratræde, før afspadsering af alt overarbejde har fundet sted

• Selvvalgt uddannelse betalt af kompetencefonden er forbeholdt medlemmer af 3F

dansk byggeri/di - træ- Og møbelOverenskOmsten

• Skriftlighed som gyldighedskrav ved opsigelser

• Tidsbegrænset ansættelse udvides til 2 gange 10 uger inden for 15 måneder

• 14 dages á conto udbetaling ved overgang til månedsløn - afdrages over 12 måneder

• Alle elever skal have pension indbetalt til PensionDanmark

• Udvidet arbejdstid er betinget af forbundets godkendelse

• Opnået anciennitet som timelønnet tillægges ved overgang til funktionærlignende ansættelse 
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textil- Og beklædningsOverenskOmsten 

• Overskuddet fra årets indbetalinger til kompetencefond kan søges af virksomheder som tilskud til uddannelse

• Op til seks ugers uddannelse kan afholdes i opsigelsesperioden - eller den kan forlænges

• Man genindtræder i anciennitet generelt ved tilbagevenden inden for 25 måneder

• Elevtiden regnes med i anciennitet til pension

kOnsumfisk

• Opsigelsesvarsler: Efter 5 års beskæftigelse = 35 kalenderdage. Efter 9 år og fyldt 50 år = 42 kalenderdage

• Fratrædelsesgodtgørelse: Efter 9,12 og 15 års ansættelse i samme virksomhed betales fratrædelsesgodtgørelse på 3,4 

    eller 5 ugers løn

• Indbetaling til kompetencefonden stiger med 5 øre til 36 øre.

POst danmark

Postarbejdere
• Ret til uddannelsesplan og forstærket udviklingsforløb

• Udvidede muligheder for seniorordning

ok-ansatte på særlige vilkår
• Udmøntning af økonomisk ramme fra normallønsområdet

• Ændret pension af kvalifikationstillæg

• Honorering for fravigelse af 40 km-grænsen

• Bortfald af 2-årig karensperiode for 60-årige (tjenestemandspension)

begge grupper
• Forbedring af natpengeaftalen

• Behandling af uoverensstemmelser af faglig karakter (ændringer)

• Ændringer i Samarbejdsaftalen

• Ændret placering af 10 ugers betalt forældreorlov (barsel)

arbejdsledere og specialister
• Samme ændringer som “OK-ansatte på særlige vilkår” og “Begge grupper”

• Aldersgrænsen for pension sænkes fra 20 til 18 år

• Diverse elementer fra IO-forliget
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industriens Pension

De 400.000 medlemmer af Industriens Pension har en af 

landets bedste pensionsordninger. Omkostningerne er Dan-

marks laveste, afkastet er i top, og medlemmerne kan til-

passe ordningen til deres egne behov. I Industriens Pension 

er der korte sagsbehandlingstider, mulighed for personlig 

rådgivning og en bred vifte af muligheder for selvbetjening 

over nettet.

Pensionsbidraget er siden starten i 1993 gradvist blevet 

forhøjet og er nu på 12 procent af lønnen.

Den gennemsnitlige indbetaling pr. medlem var i 2012 på 

38.432 kroner. Langt størstedelen af indbetalingen går til 

pensionsopsparing. Resten går til at sikre medlemmerne 

forsikringsdækninger ved visse kritiske sygdomme, tab af 

erhvervsevne og dødsfald. Desuden går der et mindre beløb 

til administration. 

Nøglerolle
Tillidsrepræsentanter og lokalafdelinger spiller en nøgle-

rolle, når det gælder udbredelsen af kendskabet til pensi-

onsordningen. De oplyser medlemmer, der mister deres 

erhvervsevne eller rammes af kritisk sygdom, om mulighe-

derne.

Industriens Pension gør en stor indsats for at klæde til-

lidsrepræsentanter og lokalafdelinger på til at informere 

sVeNd slår På troMMe 
For seNiorJob
svend nielsen har genopdaget en gammel passion. 
Han har lavet et band sammen med sine gode venner 
Jens Peter og Børge. de spiller kandis og Bamses 
Venner i forsamlingshuse og til familiefester.

indtil november sidste år arbejdede svend nielsen 
på fuld tid. det gjorde han på møbelfabrikken one 
Collection i ringkøbing.

Men så hørte han om muligheden for at komme på 
nedsat tid via en seniorordning. 
svend nielsen er 60 år. Han har arbejdet i 46 år - si-
den han var 14 - og har aldrig været arbejdsløs. Med 
seniorordningen kan han holde fri hver fredag, indtil 
han går på pension, når han er 65 år. 
selvom svend nielsen kun arbejder 30 timer om 
ugen, så får han det samme i løn. Pengene kommer 
fra en mindre indbetaling til pension. i stedet for 12 
procent af sin løn opsparer han kun to procent. resten 
af pengene får han udbetalt her og nu.
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medlemmerne om pensionsordningen. Industriens Pensi-

on udsender hvert år en pensionshåndbog sammen med 

CO-Magasinet. På Industriens Pensions hjemmeside er der 

et område målrettet tillidsrepræsentanter og lokalafdelin-

ger, og cirka en gang om måneden bliver der udsendt et 

elektronisk nyhedsbrev.

Industriens Pension holder også en lang række møder 

med lokalafdelinger og tillidsvalgte. 

13 milliarder i bonus
I 2011 blev pensionsordningen ændret fra en ordning på 

gennemsnitsrentevilkår til markedsrentevilkår. Det skete 

primært, fordi det er mere fair for medlemmer, der skifter 

til et job uden for industrien og derfor gerne vil have deres 

opsparing med over i en anden ordning.

En anden motivationsfaktor for at ændre ordningen var, 

at det gjorde det muligt at høste den store gevinst, Industri-

ens Pension opnåede under de seneste års rentefald. Med-

lemmerne fik derfor en bonus på 13,1 milliarder kroner.

livscyklus
Som følge af overgangen til markedsrente lancerede Indu-

striens Pension i 2012 et nyt livscyklusprodukt. Alle med-

lemmer, der ikke var gået på pension inden 1. juni, har fået 

overført deres opsparing til det nye produkt, hvor investe-

ringen af opsparingen er afstemt efter medlemmernes al-

der.

Unge medlemmer kan bære en høj risiko, fordi der er tid 

til at indhente eventuelle tab. Dette vil give et højt forventet 

afkast. For ældre medlemmer er det vigtigt, at opsparingen 

udvikler sig mere stabilt. Industriens Pensions livscyklus-

produkt har derfor en høj risiko for unge medlemmer. I takt 

operatør denis rithaphorn fra duPont blev sendt på lean-kursus i usa. senere gik turen til duPont-fabrikker i england, 
Frankrig og spanien. og så tilbage til Haderslev for at lære chefer og kolleger at arbejde smartere.
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med alderen sker der en aftrapning af risikoen, så medlem-

mernes markedsrisiko er passende lav ved pensionering. Set 

over et helt liv har det nye markedsrenteprodukt mindst 

samme risiko som Industriens Pensions tidligere gennem-

snitsrenteprodukt. Det nye markedsrenteprodukt forventes 

derfor at give medlemmerne et afkast, der er mindst lige så 

højt.

Det nye produkt sikrer pensionisterne bedre mod nedsæt-

telse og udhuling af pensionens købekraft. Hensigten er 

som minimum at regulere pensionen i takt med pristallet, 

så den bevarer sin købekraft, når medlemmerne begynder 

at få den udbetalt. 

Rent praktisk opnås det ved, at pensionen til at starte med 

er lavere, end den ellers ville være. På den måde er der 

grundlag for at regulere pensionen, så den bevarer sin købe-

kraft og plads til at udligne kortvarige udsving i afkast og 

eventuelle levetidsforbedringer, så risikoen for nedsættelse 

af pensionen minimeres. 

skattereformen stopper for kapitalpension
Som en del af pensionsordningen har medlemmerne hidtil 

haft en opsparing til kapitalpension, så man kan få udbetalt 

et engangsbeløb, når man går på pension. 1. januar 2013 

lukkede skattereformen imidlertid for indbetalinger til ka-

pitalpension. I stedet blev der indført en ny form for opspa-

ring: Aldersforsikring. Den minder meget om en kapital-

pension.

Aldersforsikringen kan man også få udbetalt som et en-

gangsløb. Man kan dog ikke trække indbetalinger til alders-

forsikring fra i skat. Til gengæld er udbetalingen skattefri. 

I 2013 og 2014 er der mulighed for at få en skatterabat ved 

at omlægge kapitalpension til aldersforsikring. Dermed 

kan man nøjes med at betale 37,3 procent i afgift til staten 

frem for de 40 procent, man normalt skal betale. 

I Industriens Pension har næsten alle medlemmer valgt 

at ændre deres kapitalpension til den nye aldersforsikring. 

De får dermed en samlet skatterabat på over 150 millioner 

kroner.

For at gøre det nemt at opnå skattefordelen skulle med-

lemmerne kun kontakte Industriens Pension, hvis de ikke 

ville ændre deres kapitalpension og dermed altså ikke vil 

have/fravalgte rabatten. 

Omlægningen har medført, at Industriens Pension har 

betalt 37,3 procent i afgift til staten af pengene, der blev 

overført til aldersforsikring. Det drejer sig i alt om 2,7 milli-

arder kroner.

Ny mulighed for at spare op 
Som et af de første selskaber i landet har Industriens Pensi-

on siden april tilbudt medlemmerne at indbetale til den 

nye aldersforsikring, så de kan fortsætte med at spare op til 

en engangsudbetaling ved pension.

Indbetalinger til aldersforsikring kan ikke trækkes fra i 

skat - til gengæld skal man ikke betale skat eller afgift af 

udbetalingen til den tid. Aldersforsikringen bliver ikke 

modregnet i folkepensionen eller andre udbetalinger fra 

det offentlige, og opsparingen er sikret, så man selv eller de 

efterladte får alle pengene.

Opsparing til aldersforsikring er frivillig. Medlemmerne 

skal derfor selv vælge, om den skal være en del af deres pen-

sionsopsparing. Det gør man på hjemmesiden. Her kan 

man også se, hvad valget vil betyde for, hvad man får i pen-

sion, og hvad man skal betale i skat. Når man har truffet 

valget, går fem procent af indbetalingerne fremover til at 

spare op til aldersforsikring.

 I løbet af 2013 får medlemmerne også mulighed for at 

sætte ekstra penge ind på aldersforsikringen. Afkastet bliver 

kun beskattet med 15,3 procent om året. Det er væsentligt 

mindre, end hvis man sparer op i banken. Så aldersforsik-

ringen kan være et godt alternativ, hvis man har penge stå-

ende, som man ikke regner med at skulle bruge, før man 

går på pension.

afbøder førtidspensionsreformens konsekvenser
Reformen af førtidspensionen betyder, at det fremover kun 

er borgere, som helt åbenlyst har mistet deres arbejdsevne 
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og ikke har nogen udsigt til at forbedre den, der kan få før-

tidspension fra det offentlige. 

I Industriens Pension er udbetalingen af forsikringen ved 

tab af erhvervsevnen ikke afhængig af, at medlemmerne får 

tilkendt førtidspension fra det offentlige. Derfor kan med-

lemmer, der varigt mister mindst halvdelen af erhvervsev-

nen, fortsat få udbetalt et skattefrit engangsbeløb på 100.000 

kroner.

Medlemmer, der varigt mister mindst to tredjedele af de-

res erhvervsevne, er desuden sikret en fortsættelse af deres 

opsparing til pensionen, selvom de ikke længere indbetaler 

til pensionsordningen. Det sikrer dem til den tid en pensi-

on, der er på samme niveau, som hvis de havde fortsat ind-

betalingen.

Hidtil har medlemmerne desuden fået tilkendt en må-

nedlig invalidepension, hvis Industriens Pension har vurde-

ret, at erhvervsevnen er varigt sat ned med mindst to tredje-

dele. Invalidepensionen er typisk på 5.000 kroner om 

måneden. Fremover må medlemmerne, der mister deres 

erhvervsevne, klare sig uden denne månedlige invalidepen-

sion i en periode på grund af nye modregningsregler. 

Borgere, der har mistet deres erhvervsevne, skal som led i 

reformen gennem et ressourceforløb, hvor arbejdsevnen 

skal udvikles. Forløbet kan vare mellem 1 og 5 år. Kun hvis 

det ikke lykkes - og personen er fyldt 40 år - kan vedkom-

mende få førtidspension. Er man under 40 år, kan der blive 

tale om flere forløb. Under et ressourceforløb får man res-

sourceydelse. Ydelsen svarer normalt til sygedagpenge, og 

når sygedagpengeperioden udløber, falder ydelsen til et be-

løb på niveau med kontanthjælp.

Under ressourceforløbet bliver invalidepensionen fra 

pensionsordningen modregnet 100 procent i udbetalingen 

fra det offentlige. Kun hvis udbetalingen fra pensionsord-

ningen er højere end udbetalingen fra det offentlige, får 

medlemmerne noget ud af det økonomisk. Derfor ændrer 

Industriens Pension nu forsikringsbetingelserne, så de med-

lemmer, der alligevel ikke får noget ud af invalidepensio-

nen, ikke har ret til at få den udbetalt. På den måde undgås 

det, at medlemmerne kommer til at betale for en dækning, 

der kun kommer de offentlige kasser til gode.

Industriens Pension har forgæves søgt at påvirke refor-

men for at undgå den skrappe modregning.

egetæpper a/s i Herning har omkring 200 ansatte, cirka halvdelen 3F’ere. de fleste tæpper fra Herning ender verden over på 
kontorer, hoteller og institutioner.
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Faglige sager

Industrigruppen har i kongresperioden været koncentre-

ret om at forbedre og smidiggøre sagsbehandlingen såvel 

internt som eksternt. Det er gruppens mål at sikre en hur-

tig og god sagsbehandling i forhold til vores afdelinger og 

virksomheder. Det sker blandt andet ved at forstærke arbej-

det med at sikre korrekt dokumentation så hurtigt som 

muligt i sagerne. Samtidig forelægger vi i gruppebestyrel-

sen løbende alle principielle afgørelser, der har indflydelse 

på fortolkninger af gruppens overenskomster. Det gælder 

også arbejdsretsafgørelser, der har principiel rækkevidde 

for sagsbehandlingen, lov, EU-direktiver, godtgørelser med 

videre.

Vi har i perioden deltaget i en række udvalg i LO og CO-

industri om sagsbehandling og fortolkninger af Industri-

overenskomsten. Vi har også arbejdet med at påvirke lov-

givning, der berører vores medlemmers rettigheder i 

overenskomsten, på dagpengeområdet med videre.

For at fremme en hurtigere sagsbehandling har vi sam-

men med CO-industri indgået aftaler med DI om bedre 

planlægning af vores møder. 

I forbundet har vi arbejdet tæt sammen med de øvrige 

grupper og forbundsledelsen om en forbedret koordine-

ring på det arbejdsretslige og fagretslige område. Vi har ar-

bejdet videre på at præcisere Klagerådets regler. Så kan af-

delingerne rådføre sig med grupperne, inden de svarer i en 

klagesag. 

Gruppen har i kongresperioden behandlet 

3.000 
faglige sager og afsluttet 

2.586 
sager. 

Heraf har vi behandlet 

223 
arbejdsnedlæggelser, 

385 
afskedigelses- og bortvisningssager, 

356 
arbejdsfordelinger, 

324 
lønsager  og

692 
pensionssager.

Specielt pensionssagerne er vokset i omfang. Det viser en 

udvikling, hvor arbejdsgiverne alt for ofte afregner pension 

forkert. Eller helt “glemmer” at indberette og indbetale 

pension.
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Gruppens løsningsprocent for sagerne ligger i toppen sam-

menlignet med øvrige store forbund. Gruppens målsætning 

er at løse sagerne så tæt på medlemmerne og afdelingerne 

som muligt. Derfor skal alle mæglingsmøder holdes i den 

virksomhed, hvor uoverensstemmelsen er opstået. 

Gruppens mål er blandt andet at flytte grænser i eksiste-

rende retspraksis. Det betyder, at vi nøje overvejer de sager, 

vi fører helt frem til faglig voldgift, afskedigelsesnævn og 

arbejdsretsafgørelser. Når vi vurderer, at vi kan flytte en be-

stående retspraksis, så afprøver vi grænserne. Det betyder, 

at gruppen hele tiden bevæger sig i grænseområdet. Men 

det betyder også, at gruppen i sager, hvor retspraksis er af-

prøvet, indretter sin sagsbehandling efter de bestående 

grænser. I vores samarbejde med afdelingerne er vi meget 

opmærksomme på at tage udgangspunkt i det forhold, at 

vores afgørelser i ovennævnte retsindstandser ikke skader 

andre af vores sager. Vores sagspraksis bygger på, at afdelin-

ger og tillidsrepræsentanter altid skal have en grundig for-

klaring, hvis en sag ikke bliver vurderet til at kunne føres 

ved en af disse retsindstanser.

Generelt har der været en nedgang i antal af sager i kon-

gresperioden. Det skyldes færre ansatte i industrien, og at 

afdelinger og tillidsrepræsentanter gør et stort arbejde med 

at løse sagerne lokalt. Industrigruppens ordning med, at 

afdelingerne altid kan ringe til gruppen og få en forhand-

lingssekretær i telefonen, tror vi også har indflydelse. Ende-

lig har vi i perioden via CO-industri indgået en aftale om 

behandling af pensionssager. Det betyder, at disse sager i 

stor udstrækning bliver ordnet administrativt og ikke læn-

gere skal føres som faglige sager. 

Samtidig benytter virksomhederne sig i stadigt større 

grad af vikarer og korttidsansættelser. Det har ført til, at til-

lidsrepræsentanter og afdelinger skal forholde sig til et an-

det tankesæt omkring de faglige sager. Det er et område, der 

har stor prioritet hos Industrigruppen.

børGe sikret eN 
HalV MillioN
i lang tid har Børge Albertsen kørt maskiner ud 
til landmænd i området mellem Aalborg, Viborg 
og Hobro. det har han været rigtig glad for. 
Men Børge Albertsen har bøvl med hjertet. 
nogle blodårer opfører sig ikke, som de skal. det 
er indtil videre endt med en ballonudvidelse. 
det har udløst 100.000 kroner. de kom fra 
Pensiondanmark, hvor han er forsikret mod 
kritisk sygdom.

samtidig opdagede 3F Viborg, at 60-årige 
Børge Albertsen havde mange flere penge til 
gode. Hans arbejdsgiver, firmaet Almas, havde i 
fem år aldrig betalt til hans pension.

i alt en halv million kroner har Børge Albert-
sen fået efterbetalt: 400.000 kroner i mang-
lende pension ud over de 100.000 kroner for 
kritisk sygdom.
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social dumping

Selvom det ofte er byggeriet, rengøring og service, der er fo-

kus på, så er industriens område i høj grad udsat for forsøg 

på at undergrave overenskomsten og lokale aftaleforhold på 

udsatte virksomheder.

Området har været højt prioriteret i Industrigruppens 

arbejde i kongresperioden. Vi har i samarbejde med afdelin-

ger og tillidsrepræsentanter angrebet de problemstillinger, 

vi har mødt, når disse undergraver vores aftaleforhold og 

vores medlemmers rettigheder. Vi har arbejdet meget sam-

men med CO-industri og LO. Vi er aktive om forsøg på mis-

brug af entreprisekontrakter og vikarer. 

Vi har i samarbejde med LO bearbejdet lovforslaget om 

implementering af vikardirektivet. Sammen med CO-indu-

stri har vi som de eneste i fagbevægelsen implementeret EU-

direktivet i overenskomsterne. 

Vi bruger Industrioverenskomstens bilag 8, 17 og 18 til at 

komme misbrug til livs. Disse redskaber har måske fået 

nogle til at tro, at industrien ikke har så mange problemer 

om social dumping. Men det er desværre forkert. At vores 

afdelinger og tillidsrepræsentanter bruger redskaberne er 

medvirkende til, at vi får stoppet mange sager i virksomhe-

derne. Disse fremgår så ikke af statistikkerne. Gruppen har 

dog kørt en række sager i Arbejdsretten. Men langt de fleste 

er endt i forlig, inden de kommer til dom.

Gruppens ”brush up”-kurser om blandt andet de tre bilag 

er blevet brugt meget. Den gode dialog på tværs af gruppen 

giver god inspiration til, hvordan vi kan videreudvikle de 

redskaber, som vi har i dag.

Gruppen har i samarbejde med CO-industri og Dansk Me-

tal udviklet et nært samarbejde. Det har blandt andet ført til 

konferencer for store virksomheder i Danmark med mange 

vikarer og korttidsansættelser. Det har også ført til en sam-

let indsats for at føre principielle sager, der skal rykke ved 

retspraksis - til gavn for vores medlemmer og den danske 

model.

Det vigtigste omdrejningspunkt er vores afdelinger og til-

lidsrepræsentanter. De bruger mange ressourcer på disse 

sager, da det ofte er vanskeligt at skaffe dokumentation. 

Men det er helt afgørende, at vi fortsætter med at have me-

get fokus på området og presser politisk på. Det er også afgø-

rende, at der kommer yderligere oplysningspligt og krav 

om dokumentation, så vi kan få lettere adgang til udenland-

ske arbejderes forhold.
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Uddannelse

Kongresperioden har for mange 3F’ere i industrien været en 

barsk periode. Tab af industriarbejdspladser kombineret 

med halvering af dagpengeperioden og stigende krav om 

produktivitetsforbedringer er en giftig cocktail, som lægger 

stort pres på vores medlemmer. Modgiften er et kompeten-

celøft, som matcher behovene på det fremtidige arbejds-

marked. For den enkelte betyder det bedre beskæftigelses-

muligheder og mindre risiko for ledighed. Kort sagt handler 

det om tryghed.

Ufaglærte skal løbende efteruddannes og flest muligt til 

faglært niveau. Samtidig skal vi have flere unge til at tage en 

erhvervsuddannelse. Den dagsorden har gennemsyret Indu-

strigruppens uddannelsesarbejde i kongresperioden.

Vi har fokuseret på:
• Forbedring af rammerne i overenskomsterne

• Udvikling af AMU-kurser og erhvervsuddannelser

• Øget synlighed og gennemskuelighed.

selvvalgt uddannelse
Alle Industrigruppens overenskomster indeholder bestem-

melser om selvvalgt uddannelse finansieret af kompetence-

udviklingsfonde. 

Konsumfiskeindustriens kompetenceudviklingsfond har 

i 2012 og 2013 valgt at sætte fokus på læse-  og stavevanske-

ligheder. Alle virksomheder har fået tilbud om en afklaring, 

som alle medarbejdere skal igennem, fulgt op af en person-

lig samtale. Det foregår i arbejdstiden med løn fra virksom-

heden. Hvis man har behov for det, får man tilbud om et 

danskkursus i arbejdstiden, med fuld løn, dækket af kompe-

tencefonden. Sæby Fisk valgte at gå med i projektet. Indtil 

nu har 38 3F’ere været på kursus. Flere forventes at starte 

efter sommerferien.

3F-medlemmer på Tvilum Scanbirk fik for alvor brug for 

Træ- og Møbelindustriens Kompetenceudviklingsfond 

(TMKF), da virksomheden manglede ordrer i efteråret 2012. 

Her blev fyresedler vekslet til selvvalgt uddannelse. Også her 

var der fokus på danskundervisning.

Tekstil- og beklædningsområdet melder sig også under 

fanerne, når det gælder dansk for personer med læse- og 

stavevanskeligheder. Både Dansk Wilton og Egetæpper har 

brugt kompetencefonden til danskkurser. Fremadrettet er 

målet, at medlemmerne på tekstilvirksomhederne bliver 

kompetenceafklaret i forhold til industrioperatøruddannel-

sen. Det blev aftalt ved overenskomstforhandlingerne 2012, 

og afklaringen kan ske med fuld løn dækket af kompetence-

fonden.

Den store fond, Industriens Kompetenceudviklingsfond 

(IKUF), får mere og mere vind i sejlene. I januar 2013 indløb 

for eksempel 1.938 ansøgninger mod 1.130 i januar 2012. 

Det er særligt de faglærte, som bruger selvvalgt uddannelse 

med dobbelt så mange midler som ufaglærte. Topscorere 

over de mest populære kurser er it, gaffeltruck, offshore og 

trailerkørekort. Men også almene kurser som FVU Dansk 

ligger højt på listen.

I stedet for den centrale fond har flere store virksomheder 

valgt en lokal fond. Det gælder blandt andet Post Norden, og 

her er der nu så stor efterspørgsel på selvvalgt uddannelse, 

at pengekassen gang på gang løber tør.

Ved sidste overenskomstforhandling opnåede vi forbed-

ringer af IKUF. Mange har efterlyst mulighed for at opspare 

uger, så man kan tage et lidt længerevarende kursus. Det 

blev muligt 1. januar i år. Nu har man ret til at bruge ubrug-

te uger fra to år tilbage, og dermed kan man samlet komme 

op på seks ugers uddannelse.

Vi kom også igennem med krav om, at man ikke selv be-

høver at lægge ud til betaling af kursusgebyr. Nu kan man 

bare sende regningen videre til IKUF. Endelig har det også 

været et ønske at gøre det nemmere at søge penge i IKUF. 
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Det har medført en ny og langt mere brugervenlig hjem-

meside, hvor man guides igennem ansøgningen trin for 

trin, og hvor små film viser og fortæller, hvordan man skal 

gøre. Samme forbedringer er på vej for TMKF.

   www.ikuf.dk 

ikuF under arbejdsfordeling
Fra oktober 2012 har Industriens Overenskomst åbnet mu-

lighed for at udskifte ledighed og dagpenge med uddan-

nelse og løn under en arbejdsfordeling. Det har Flexcoil i 

Aabybro draget nytte af og afværget 23 fyresedler ved at 

etablere arbejdsfordeling for de 52 timelønnede. 

Mange virksomheder har ikke uddannelsesplaner for 

medarbejderne. På trods af, at det gang på gang viser sig at 

være et problem, når mange i en fart skal på uddannelse. 

Det sker for eksempel i forbindelse med nedgang i produk-

tionen og med arbejdsfordeling. Samtidig ved vi, at uddan-

nelse, der er planlagt og indgår i en sammenhæng, virker 

langt mere motiverende end hovsa-løsninger.

Når fordelene er så åbenlyse både for medarbejderne og 

ledelsen, kan det godt undre, at der ikke er mere skub i ud-

dannelsesplanlægningen. Måske skyldes det, at det virker 

uoverskueligt at komme i gang. 

I 3F har vi talrige gode eksempler på, at lokalafdelin-

ger og lokale skoler hellere end gerne hjælper. Efter over-

enskomstfornyelsen er der nu yderligere hjælp at hente 

i Industriens Overenskomst. De lokale parter kan nemlig 

tilkalde TEKSAM og få hjælp til at komme i gang med 

uddannelsesplanlægningen. 

aMu - et godt skridt på vejen
AMU-kurserne er helt centrale, når det handler om efter-

uddannelse af ufaglærte og faglærte. Industrigruppen 

har ansvaret for cirka 500 AMU-kurser sammen med ar-

bejdsgiverne. Kurserne bliver løbende udviklet, revide-

ret og nedlagt, så de hele tiden passer til behovene på 

vores arbejdspladser.

I kongresperioden er der for eksempel oprettet kurser 

til el-forsyningsbranchen, mens kurserne for emballage-

området er nedlagt. 

Der er både brug for de korte og meget målrettede kur-

ser og for kurser, der kan stykkes sammen til en mere 

overordnet kompetence. Den vare leverer AMU. Derfor er 

det dybt bekymrende, at aktiviteten er faldet ganske dra-

matisk.

Siden 2009 er andelen af Industrigruppens medlem-

mer, der får et AMU-kursus, mere end halveret. En del af 

forklaringen er selvfølgelig, at industrien har langt fær-

re ansatte end før krisen. Men det bør også overvejes, om 

industrien har fået et mere kortsigtet fokus med mindre 

plads til kursusaktivitet. 

uddannelsespiloterne er over os
Når flere medlemmer skal på uddannelse, spiller tillids-

repræsentanterne en helt central rolle. Derfor har Indu-

strigruppen søsat projekt “Uddannelsespilot”. Første del 

bestod af fem industrinetværksmøder. Anden del har til-

lidsrepræsentanterne i centrum med 10 endagskurser 

fordelt over hele landet. Interessen for kurserne har væ-
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ret over al forventning. Evalueringerne ser fine ud, og 

kurserne giver et rigtig godt udbytte. Uddannelsespilo-

terne er nu klar til at hjælpe kollegerne med at komme 

på efteruddannelse. 

 amukurs.dk finder vej i uddannelsesjunglen 
I juni 2012 lancerede vi www.amukurs.dk. Her kan man 

nemt og enkelt finde relevante AMU-kurser. Siden er su-

per brugervenlig og kan sagtens bruges af medlemmer, 

som ellers ikke tilbringer tilværelsen bag en computer-

skærm. På amukurs.dk kan man udskrive en kursuska-

lender. Finder man det rigtige kursus, kan man straks se, 

hvor det holdes, hvad det koster, og hvor mange ledige 

pladser der er. I starten var siden bygget op omkring In-

dustriens Uddannelser, men i 2013 er den blevet udvidet 

med lager-, transport og HK-området.

Flere på erhvervsuddannelse
Industrioperatør er vores helt store uddannelse. Her kan 

man arbejde inden for mange forskellige brancher, og be-

skæftigelsen er høj for de færdiguddannede. 

I 2012 måtte emballageindustrien kaste håndklædet i rin-

gen og sige farvel til uddannelsen særligt målrettet embal-

lageindustrien. Der var ganske enkelt ikke tilslutning nok 

til at oprette et helt hold.

På andre områder forholder det sig anderledes. Særligt 

medicinalbranchen har “bidt sig fast” i uddannelsen. 

Flere, der skal have en erhvervsuddannelse, betyder også 

behov for flere praktikpladser. Derfor blev det ved overens-

komstforhandlingen aftalt at lave en fælles aktivitet, der 

skal skaffe flere praktikpladser. 1.000 virksomheder kan det 

næste års tid forvente at få besøg af organisationerne med 

budskabet om, at industrien har brug for flere faglærte og 

med opfordring til at oprette praktikpladser.

Herudover er vi gået sammen med DI, Dansk Metal og HK 

om en kampagne, Hands On, der skal få flere til at vælge en 

erhvervsuddannelse målrettet industrien. 

de unge
Industrigruppen har mange skibe i søen, når det gælder om 

at tiltrække de unge til vores erhvervsuddannelser og skabe 

praktikpladser.

For de unge, der gerne vil have en studentereksamen og 

en erhvervsuddannelse i én uddannelse, har vi skabt tilbud 

om en EUX-uddannelse som procesoperatør, maskinsned-

ker eller snedker.

   www.amukurs.dk 

«
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Vel vidende at den internationale dimension er vigtig for 

mange unge, har vi skabt en international maskinsnedker-

uddannelse. Elevernes praktikperioder har fundet sted i så-

vel Estland som Vietnam og New Zealand. 

Det allervigtigste for de unge er dog uden tvivl, at de kan 

få en praktikplads. Manglen på praktikpladser trækker lø-

bende store overskrifter. Derfor har vi sammen med arbejds-

giverne synliggjort, at der er praktikpladsgaranti på ma-

skinsnedkeruddannelsen.

For tredje år i træk deltog vi i januar i Danmarksmester-

skaberne i erhvervsuddannelser, DM i Skills. Vi havde fire 

uddannelser med: Maskinsnedker, møbelsnedker, møbel-

polstrer og bygningssnedker. 

Danmarksmestrene inden for bygningssnedker og mø-

belsnedker vandt desuden deltagelsen i WorldSkills - VM for 

erhvervsuddannelser i Leipzig.

Målt på pressedækning og deltagerantal er DM i Skills en 

rigtig god måde at markedsføre uddannelserne over for de 

unge og deres forældre, og vi vil også fremadrettet prioritere 

at deltage.

industrigruppens erhvervsuddannelser
Alle prognoser peger på, at der bliver stigende behov 

for faglært arbejdskraft. Vi skal både have uddannet 

de unge og de voksne. Vi har en række erhvervsud-

dannelser, der dækker industrigruppens område:

• Produktør

• Elektronikoperatør

• Forsyningsoperatør

• Vindmølleoperatør

• Industrioperatør

• Overfladebehandler

• Plastmager

• Procesoperatør

• Beklædningshåndværker

• Ortopædist

• Maskinsnedker

• Snedker

• Boligmontering.

stolte lærlinge og elever på 3F’s område efter at de var blevet kåret som de bedste i deres fag ved dM i skills i aarhus – 
danmarksmesterskabet for erhvervsuddannelser.
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droPPede de Gule oG koM På Gratis kursus
sammen med kollegerne fra Bombardier i Hvidovre kom ditte Vadstrøm (52) og Lisbeth Hemmingsen (58) på 
it-kursus på uddannelsescenter CPH West i ishøj, da deres virksomhed skulle skære ned. i løbet af seks uger 
lærte de at bruge Word, outlook og i det hele taget finde hoved og hale i en computer. og det er rigtig brugbar 
viden, da de to kvinder er ufaglærte og har arbejdet hele deres liv. Pengene til kurserne kommer fra industriens 
kompetenceudviklingsfond, ikUF. 

ditte Vadstrøm og Lisbeth Hemmingsen peger på hjælpen fra den lokale 3F-afdeling, industri Vestegnen, 
som afgørende for, at kurset blev til noget. Her fik de brugbar information om de mange muligheder, der som 
medlem af 3F er for at få noget uddannelse. det var også den afgørende årsag til, at de valgte at droppe deres 
medlemskab hos krifa og meldte sig ind i 3F i stedet. 
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Tillidsrepræsentanter

Industrigruppen har i denne kongresperiode arbejdet vide-

re med at styrke samarbejdet mellem tillidsrepræsentanter, 

afdelinger og gruppen.

Dette skal ses i lyset af de tilbagemeldinger, der blev givet 

i forbindelse med, at 22 tillidsrepræsentanter, 11 afdelings-

repræsentanter og syv valgte fra gruppen har deltaget i et 

møde om fødekædens indbyrdes relationer.

Da de tillidsvalgte er det fundament, som vi bygger vores 

faglige arbejde på, er det vigtigt, at vi i afdelingerne og grup-

pen stiller os til rådighed.  

Ud over den fagretslige behandling har vi deltaget i di-

verse lokale møder, hvor tillidsfolk har ønsket en opdate-

ring på specifikke problemstillinger på deres virksomhed.

Gruppen deltager på alle vores G1- og G2-kurser. Her er 

der afsat to timer til en tættere dialog mellem os og de ny-

valgte. 

Mange tillidsrepræsentanter har deltaget på opdaterings-

kurser (“brush up”), der er gennemført i perioden. Kurserne 

har givet tillidsfolk større indblik i ændringer og sager i Ar-

bejdsretten, Afskedigelsesnævnet eller faglige voldgifter. 

Dette giver den enkelte mere viden om afgørelser, der har 

betydning for, hvordan Industrioverenskomsten skal fortol-

kes efter, at retspraksis er ændret. 

Kurset følger endvidere op med aftaler mellem Industri-

gruppen, CO-industri og Dansk Industri. De fortolker over-

enskomster samt kendelser i Lands- og Højesteret. På kurset 

forklares eventuelle lovændringer og direktiver fra EU, der 

har indflydelse på overenskomstens praksis. Tillidsrepræ-

sentanter har på disse kurser samtidig mulighed for at få 

drøftet emner, der rører sig i deres hverdag.

Arbejdsmiljø

Efter seneste kongres er arbejdsmiljøarbejdet blevet op-

prioriteret i Industrigruppen. Nu er der ansat en miljø-

konsulent, samtidig med at ansvaret for arbejdet med 

arbejdsmiljøet er blevet den primære opgave for en for-

handlingssekretær. Det har givet plads til mere udad-

vendt aktivitet, hvor gruppens arbejdsmiljøteam har 

deltaget i brancheårsmøder, fyraftensmøder i afdelinger 

med videre. Det er et arbejde, gruppen også vil prioritere 

højt fremover.

Den nye arbejdsmiljølov, der trådte i kraft i 2010, æn-

drede på meget væsentlige områder spillereglerne for 

samarbejdet om arbejdsmiljøet på virksomhederne. 

Ikke mindst har de nye regler om arbejdsmiljøorganisa-

tionens størrelse givet problemer mange steder. Her har 

arbejdsgiverne, med støtte fra DI, ment, at man kunne 

skære i antallet af arbejdsmiljørepræsentanter uden en 

egentlig forhandling.

Dette og andre punkter i den nye lov er nu ved at blive 

evalueret politisk for at se, om de har virket efter hensig-

ten. Samarbejdet i mange virksomheder har dog været 

upåvirket af de nye regler. Men der er ingen tvivl om, at 

vi også i de næste år kommer til at kæmpe for at fast-

holde en stor del af arbejdsgiverne på deres forpligtelse 

til at samarbejde.

Industrigruppen har fortsat et netværk for cirka 10 ar-

bejdsmiljørepræsentanter, som mødes to gange om året. 

Et af de årlige møder har netværket valgt at kombinere 

med et virksomhedsbesøg. 

Det er netværkets overordnede opgave at erfaringsud-

veksle samt søge viden i miljø- og sikkerhedsspørgsmål. 

Desuden er netværket en vigtig forudsætning for Indu-

strigruppens direkte kontakt med arbejdsmiljørepræ-

sentanterne i industrien. Det bidrager til, at gruppen 

kan holde sig ajour med, hvad der rører sig på miljøom-

rådet.
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Fik kræFt i blæreN eFter 32 år i luFtHaVNeN
i 32 år gik erik Jacobsen rundt i farlige udstødnings-
gasser i københavns Lufthavn. Her lastede han 
bagage på fly. dagen lang indåndede han ultrafine 
partikler fra flyenes motorer og diesel fra andre 
køretøjer i lufthavnen. i 2003 havde kroppen fået 
nok, og erik Jacobsen gik på pension. så begyndte han 
at tisse i bukserne. Han havde fået infektion i 
urinvejene og blev meget syg. diagnose: kræft i 
blæren. Han fik opereret sin blære væk og erstattet 
den med en stomipose. erik Jacobsen har som den 

tredje i lufthavnen fået anerkendt blærekræft som en 
arbejdsskade. efter blæren blev opereret ud, er han 
blevet helt kureret for sin sygdom.
i et banebrydende projekt arbejder 3F sammen med 
andre faglige organisationer og københavns Lufthavn 
om at mindske forureningen. eU har givet et million-
beløb til at udvide projektet til andre europæiske 
lufthavne. og i øjeblikket arbejder eU-kommissionen 
på at indføre grænseværdier for hvor meget forure-
ning, som ansatte i lufthavne må blive udsat for.
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Ligestilling

I forbindelse med overenskomstforhandlingerne i 2010 

blev ligelønsloven implementeret i størsteparten af grup-

pens overenskomster. I den forbindelse blev CO-industri og 

DI enige om at oprette et selvstændigt ligelønsnævn, der 

skulle tage sig af ligelønssager. I perioden har der endnu 

ikke været indberettet sager til nævnet.

CO-industris ligestillingsudvalg har diskuteret, hvad 

grunden til de manglende sager kunne være. Statistikker 

og undersøgelser viser, at der fortsat er et ligelønsgab på 

cirka 18 procent i disfavør til kvinderne. Et alternativt for-

slag fra udvalget er at gennemføre et pilotprojekt med fire-

fem ildsjæle. Disse ildsjæle skal forsøge at finde sagerne. De 

skal blandt andet i forbindelse med afskedigelser spørge 

ind til den afskedigede, kvindelige medarbejders løn sam-

menlignet med lønnen for de mandlige kolleger. 

Den internationale fagbevægelses nye internationale or-

ganisation, IndustriAll, har nedsat et ligestillingsudvalg. 

Det skal arbejde med:

• Diskrimination i alle former

• Barrierer for kvinder til at blive delegerede på alle 

    niveauer i organisationerne og i IndustriAll

• Opbakning til oprettelse af netværk

• Fremme ligebehandling og ligeløn

• Strategier til at lægge pres på regeringer og 

   arbejdsgivere for mere ligelig repræsentation af kvinder 

   og mænd på arbejdsmarkedet

Martin Professional i Frederikshavn er en af verdens 
førende producenter af computerstyret lys til 

koncerter, shows og sportsbegivenheder. Her er 
3F’erne så dygtige til deres job, at virksomheden har 

lukket sin fabrik i kina og flyttet produktionen tilbage 
til det nordjyske.
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internationalt

På det internationale område var der i 2012 to store 

begivenheder på europæisk og globalt niveau. 

Efter flere års forberedelse og hårdt arbejde blev 

der dannet to nye fagforeningsføderationer: Industri-

All European Trade Union og IndustriAll Global Uni-

on.

IndustriAll European Trade Union blev dannet i 

Bruxelles i maj 2012 på baggrund af de tre organisa-

tioner EMF (europæisk metalarbejderføderation), EM-

CEF (europæisk kemiarbejder føderation) og ETUF-

TCL (europæisk tekstilarbejder føderation). Ulrich 

Eckelmann, der var generalsekretær i EMF, blev valgt 

til generalsekretær i den nye organisation, mens Mi-

chael Vasilliadis, der var præsident for EMCEF, blev 

valgt til præsident for IndustryAll - European Trade 

Union. CO-industri er repræsenteret i de fleste ud-

valg, herunder Eksekutivkomiteen og Styrekomiteen 

ved Claus Jensen. Den nye organisation har hoved-

kontor i Bruxelles i Belgien. 

København var i juni 2012 centrum for stiftelses-

kongressen af den nye globale arbejdstagerføderation 

for fremstillingsarbejdere, IndustriAll Global Union. 

CO-industri og Nordic IN var værter for mere end 

1.400 internationale gæster. De deltog i tre opløs-

ningskongresser og én stiftelseskongres. Den nye or-

ganisation blev dannet på grundlag af de tre tidligere 

organisationer IMF (international metalarbejderføde-

ration), ICEM (international kemi- og minearbejderfø-

deration) og ITGLWF (international tekstilarbejderfø-

deration). Berthold Huber (IMF) blev valgt til 

præsident, mens Jyrki Raina (IMF) blev valgt til gene-

ralsekretær. CO-industri er repræsenteret i de fleste 

udvalg, herunder Eksekutivkomiteen ved Mads An-

dersen. Den nye organisation har hovedkontor i 

Schweiz, Genève med regionale kontorer i de fleste 

verdensdele. 
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operatør brian lærkeholm Madsen fra Novozymes er blandt de højst lønnede 3F’ere. Han nyder godt af den nye lønaftale, som 
trådte i kraft i 2012. Her får operatørerne løn efter objektive kriterier. Med mellemrum skal de til en slags eksamen (certificering) 
i deres job.
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Brancheudvalg

Industrigruppen har gennem mange år haft en faglig struktur og en prioriteret indsats med brancheudvalg. 

Medlemmernes job spænder vidt og udføres på en række forskellige typer af arbejdspladser i mange forskellige 

brancher. For at varetage disse branchers specifikke behov er der nedsat 14 brancheudvalg:

Jern- og metalindustrien

træ og møbel

Papir og emballage

Procesindustrien

Plast

Posten

tekstil og beklædning

auto, boligmonteringsområdet og ortopædisterne

elektronik

energipolitisk udvalg

drikkevarebranchen

støberibranchen

orgelbyggere

Fisk- og fjerkræ

Hvert udvalg består af et antal tillidsrepræsentanter samt en forhandlingssekretær, som er udvalgets formand. 

Brancheudvalgene er bindeleddet til branchens medlemmer, og derfor holdes der typisk ét stort årsmøde for 

den enkelte branches tillidsvalgte. Derudover mødes hvert udvalg så ellers løbende i løbet af året for at drøfte 

branchens udfordringer, tilrettelægge årsmødet og sætte fokus på relevante emner, der relaterer sig til bran-

chen.

På de følgende sider præsenteres de enkelte brancheudvalgs arbejde i den seneste kongresperiode.
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Jern- og metalindustrien
Vores branche har mistet flere arbejdspladser i kongrespe-

rioden end nogen anden branche. Vi har besøgt en række af 

virksomhederne for at se, hvordan de har håndteret krisen. 

Selvom vi har set en del traditionelle løsninger, hvor der er 

afskediget så mange som muligt og ikke givet lønforhøjel-

ser, så har vi bestemt også oplevet virksomheder, hvor med-

arbejdere og ledelse stod sammen om at udvikle nye kon-

cepter og bruge krisen til en massiv uddannelsesindsats. 

Nogle besøg giver endda en forsigtig optimisme og tro på, at 

udviklingen faktisk er ved at vende.

Det er alene virksomheder, som evner at udvikle kvalite-

ten i produkterne, der har en fremtid inden for vores bran-

che i Danmark. Det betyder, at kvaliteten af vores indsats på 

arbejdspladsen også skal øges.

Hvert år i oktober samler udvalget godt 100 tillidsvalgte til 

årsmøde på Smålandshavet. Her er der debat med gruppefor-

manden. Alt aktuelt og vedkommende for arbejdspladserne 

bliver diskuteret: Ny sygedagpengelov, ligeløn, ny lov om or-

ganisering af arbejdsmiljøarbejdet og så videre. Vi har også 

diskuteret alt fra industriens ejerforhold med økonomer til 

forbundet 3F’s fremtid med forbundets næstformand.

Næste årsmøde kommer til at dreje sig om organisering; 

tillidsrepræsentanterne vil rustes til snakken med nye med-

arbejdere.

Træ og møbel
Træ- og Møbelbranchens overenskomster med Træets Arbejds-

givere (TA) og Dansk Byggeri (DB) har i perioden været forhand-

let i 2012 og den mindre overenskomst med Dansk Håndværk 

(DHV) i 2011 og 2013. Alle forhandlingerne har været præget af 

de store industriforlig. Resultatet har også været påvirket af 

den fortsatte økonomiske krise i samfundet.

Branchen er desværre fortsat i tilbagegang. I løbet af de 

seneste 10 år er antallet af beskæftigede på brancheområdet 

faldet til omkring det halve og omfatter nu omkring 11.000.  

Årsagen er konkurser på grund af krisen, men også out-

sourcing af arbejdspladser, primært til Østeuropa. Der er på 

det seneste konstateret en lille fremgang inden for byg-

ningskomponentindustrien, muligvis begrundet i genind-

førelse af håndværkerfradraget. 

Faldet betyder også, at indtægterne i Uddannelses- og TR-

fondene reduceres voldsomt. Det begrænser muligheder 

for at yde støtte til selvvalgt uddannelse og til udviklings-

projekter, der understøtter branchen.

Kompetencefonden TMKF bliver brugt flittigt af vore 

medlemmer, medens der i andre kompetencefonde med 

blandt andet DHV er noget nær stilstand på trods af, at mid-

lerne er forbeholdt medlemmer af 3F.

Træ- og Møbelbranchen har indtil udgangen af juli 2013 

været medlem af BAT-kartellet, men blev i august 2013 til-

knyttet CO-Industri. Overenskomsterne med TA/DI, DB og 

DHV forbliver som selvstændige 3F-overenskomster.

Papir og emballage 
Området er fortsat præget af mange ejerskift i virksomhe-

derne samt nedgang i beskæftigelsen. Dette skyldes både 

rationaliseringer samt virksomhedslukninger. 

På emballageområdet har der været en del lukninger af 

små og mellemstore virksomheder. På papirområdet med-

delte de franske ejere af Dalum Papir, Arjowigging, i efter-

året 2012, at de to virksomheder i Odense og Næstved skulle 

lukkes fra årsskiftet. 

En epoke er slut med lukningen af den gamle papirvirk-

somhed. 160 3F-arbejdspladser er væk. 

Pr. oktober 2012 var den gennemsnitlige timeløn for em-

ballageområdet 165,41 kroner. For papirområdet var snittet 

159,80 kroner. 

Årskonferencen holdes i maj-juni måned. I år med 80 del-

tagere. 
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Herudover holdes en årlig tredages kursuskonference i 

oktober måned, som fokuserer på overenskomstforhold, ar-

bejdsretslig, arbejdsmiljøforhold og organisering. 

Brancheudvalget udgiver sit eget blad, Pak & Papir. Bladet 

udkommer fem gange årligt, og udvalget anser bladet for et 

vigtigt kommunikationsmiddel til medlemmerne. 

Procesindustrien
Brancheudvalgets opgave er at holde fokus på de problemer 

og udfordringer, der optager procesindustrien. 

Udvalget søges bredt sammensat, da arbejdspladserne er 

mangeartede: Der er fabrikker inden for produktion af ce-

ment, gummi, medicin, olie, gødning med videre.  

Arbejdet i procesindustrien udføres ofte som skifteholds-

arbejde. Brancheudvalget skal derfor fremme kendskabet 

til arbejdsformer, der arbejdsmiljømæssigt er mindst bela-

stende for de ansatte.

Brancheudvalget afvikler årligt en konference, hvor om-

kring 70-80 tillidsrepræsentanter og afdelingsrepræsentan-

ter deltager. 

I kongresperioden har brancheudvalget arbejdet med fag-

politiske emner som organisering, den danske model, kon-

kurrenceevnen, uddannelse/procesoperatører, arbejdsplad-

i 2012 blev møbelfabrikken carl Hansen & søn kåret som årets arbejdsplads. den fik de blandt andet fordi de er gode til at 
bevare arbejdspladser i danmark. carl Hansen har i dag en stor moderne fabrik i aarup på Fyn med 115 ansatte, heraf 70 i 
produktionen.
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serne, sundhed og trivsel. Der laves desuden en årlig 

lønstatistik.

Branchemøderne holdes som udgangspunkt i forbunds-

huset, men det er højt prioriteret at holde nogle af møderne 

på arbejdspladser rundt om i landet. Derved får udvalget 

nemlig et nødvendigt indblik i dagligdagen på procesvirk-

somheder og kommer i kontakt med tillidsfolk og ledelse i 

branchen. 

Procesindustrien har i lighed med andre brancher mær-

ket den økonomiske krise. Dog er der en lille tendens til, at 

branchen har klaret sig gennem krisen med et højere aktivi-

tetsniveau end industrien generelt. Det har ikke nødvendig-

vis gjort udfordringerne mindre. Der har været rig lejlighed 

til at lægge et politisk pres for at øge branchens konkurren-

ceevne.

Procesoperatøruddannelsen er udviklet og følges. Udval-

get vurderer, at der mangler anerkendelse fra arbejdsgiver-

siden af procesoperatøruddannelsen, da der findes eksem-

pler på store lønforskelle og eller lønspredning.

Det seneste år har samspillet mellem den lokale 3F-afde-

ling, tillidsfolkenes opgaver og virksomhedsledelsens blik 

på samarbejde og ordnede forhold haft udvalgets fokus. Det 

vil fortsat være en stor del af brancheudvalgets prioritet i 

den kommende periode. 

Plast
Der har i kongresperioden været fokus på:

• Plastmageruddannelsen

• Plastspecialisten

• Outsourcing

• Miljøspørgsmål

• Udviklingen på plastvirksomheder

• Erfaringsudveksling

Plastbranchen har som de fleste brancher været hårdt ramt 

af den økonomiske krise. Mange virksomheder har lukket 

helt ned eller reduceret i antallet af medarbejdere - ikke 

mindst Vestas har afskediget mange medarbejdere. Om-

vendt klarer LEGO sig meget godt og har leveret det ene re-

kordoverskud efter det andet.

Efter mange startvanskeligheder er plastmageroverbyg-

ningen - plastspecialisten - endelig kommet godt i gang. 1. 

september 2011 startede 12 på denne uddannelse, og alle 

bestod i august 2012. Eleverne var meget begejstrede og ar-

bejdede næsten i døgndrift under skoleforløbene. En klar 

succes. I september 2012 startede 18 nye op, og der starter 

nyt hold i december 2013.

Posten
Den helt grundlæggende udfordring for Postbranchen er 

at fastholde arbejdsområdet på overenskomstdækkede 

og organiserede vilkår. Fagbevægelsen har til dato ikke 

været i stand til at organisere for eksempel Forbrugerkon-

takt og en lang række andre leverandører, som vokser på 

markedet. 

De største internationale spillere etablerer sig på nye 

markeder på discountvilkår. De gamle nationale postvæ-

sener i Europa driver også denne udvikling, typisk på or-

ganiserede vilkår “hjemme”, men rå discount ude. Ek-

sempelvis Royal Mail i England, som ejer og driver GLS, 

og som på pakkemarkedet i Danmark etablerer sig med 

proforma-selvstændige med reelle lønninger på 60-70 

kroner i timen.

Når for eksempel Bladkompagniet med underleveran-

dører omdeler industriel post, presser det vilkårene for 

den generelle postservice yderligere. 

Største forandring er dog naturligvis digitaliseringen. 

Analyser peger på, at postmængderne i 2015 er en tredje-

del af mængden i 2000, hvorefter mængderne stabilise-

rer sig.

Postbranchen besluttede og forhandlede fem krav til 

virksomheden om fremtidens arbejdspladser, herunder 

fuldtid, overenskomstdækning, arbejdsmiljø og uddan-

nelse. 
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Det blev til “Perspektivpapiret”, som senere er blevet 

løftet til at gælde i koncernen PostNord. Postbranchens 

faglige strategi er, at papiret og de fem punkter er det 

urokkelige grundlag for en meget aktiv medvirken til 

den fundamentale ændring af drift, koncessionskrav, 

produkter, kundeorientering  med videre, som skal til for 

at sikre fortsat postlevering til hele landet på ordentlige, 

organiserede  vilkår.

Omkring 1.500 arbejdspladser er nedlagt hvert år i pe-

rioden, herunder cirka halvdelen som afskedigelser på 

løNduMPiNG 
Hos Gls
Posten er presset af unfair 
konkurrence fra firmaer som 
gLs.
i 2012 kunne Fagbladet 3F 
således afsløre, at chauffører 
hos pakkefirmet gLs knokler 
60-70 timer om ugen for en 
betaling, der svarer til under 
60 kroner i timen. Chauffø-
rerne arbejder som underleve-
randører og som selvstændige 
vognmænd. de får derfor 
ingen pension, feriepenge eller 
sygedagpenge. da chauffø-
rerne er selvstændige, skal de 
selv finde en afløser ved 
sygdom. Chaufførerne skal 
også selv betale, hvis de får 
parkeringsbøder, fartbøder 
eller bøder for overlæs. 
samtidig udløser det en bøde 
fra gLs, hvis den enkelte 
chauffør ikke har plads til alle 
pakker i sin bil og afleverer en 

pakke for sent.
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grund af arbejdsmangel. Tillidsrepræsentanter og afde-

linger har håndteret denne kolossale, løbende udfor-

dring fantastisk solidt. 

Postbranchen har aftalt udvidet adgang til uddannelse 

og jobsøgning i opsigelsesperioden. Med afsæt i aftalefor-

nyelsen 2012 er der sat et pilotprojekt i gang med uddan-

nelse af samtlige medarbejdere i Postområde Fyn/Sydjyl-

land. 

I Perioden er der indgået Rammeaftale om Sikkerheds- 

og Sundhedsarbejdet, aftale om nye pensionsvilkår i Sam-

pension, DPD Pakkedistribution er kommet på post-lokal-

aftalerne, vilkår for nye arbejdsopgaver er aftalt, og der er 

indgået en række nye lokalaftaler og retningslinjer.

Tekstil & beklædning
Tilbage er der kun Tekstiloverenskomsten, der forhandles 

for dette område. Ved forhandlingen i 2012 blev man enige 

med arbejdsgiverne i Dansk Mode & Textil om, at den over-

enskomst, som 3F havde sammen med det daværende TIB, 

overgik til tekstiloverenskomsten.

Ligeledes blev der opnået enighed med Skrædderlauget 

om, at man tiltræder samme overenskomst. Resultatet af 

forhandlingerne ligner hovedsageligt andre områder. Trods 

beskedne stigninger på normallønnen, har vi i perioden set 

eksempler på, at lønaftaler er opsagte, og virksomheder har 

varslet lønnedgang.

Brancheudvalgets område er fortsat i tilbagegang. For 

tekstilområdets vedkommende blev der i 2013 indbetalt for 

397 færre ansatte og fra 30 færre virksomheder.

Faldet i antal betyder også, at Uddannelsesfonden, som 

betaler de faglige uddannelsers administration, er under 

pres, da lønsummen falder.

Kompetencefonden bliver brugt, men der er plads til, at 

flere kan benytte sig af muligheden for selvvalgt uddannel-

se. Tilbagemelding fra tillidsvalgte om tilbageholdenhed, 

ligger hovedsageligt i den høje gennemsnitsalder i bran-

chen.

Feriefonden for uafhentede feriepenge er nedlagt. Virk-

somhederne indbetaler fremover til FerieKonto. Beløbet, 

der blev indbetalt, dækker ikke meget mere, end revisionen 

koster. Feriepengegarantien er fortsat gældende.

Brancheudvalget har i perioden besluttet at nedlægge 

den årlige udgave af Fagbladet Stof & Saks. 

Auto, boligmonteringsområdet 
og ortopædisterne
Med baggrund i de fælles interesser inden for fagene Tekstil 

og Beklædning og Polster- og Ortopædistområdet, beslutte-

de begge udvalg forsøgsvis at afholde et delvist fælles års-

møde. Der kom kun positive tilbagemeldinger fra deltager-

ne. Bestyrelserne valgte at fortsætte med at holde 

årsmøderne delvist sammen.

De havde ønsker om at oprette et kursus i forskellige 

plastmaterialer. I samarbejde med industrigruppens ud-

dannelseskonsulent arbejdes der på at oprette et kursus på 

Syddansk Tekniske Skole, som har plastmageruddannelsen. 

Møbelpolstrerområdet foreslog på årsmødet, at der blev 

arbejdet på at oprette et stolefletkursus. Auto og Boligmon-

teringsfagenes udviklingsfond satte Industrigruppens ud-

dannelseskonsulent til at se på, hvilke muligheder der var.

Kurset blev oprettet i fællesskab med Skive Tekniske Sko-

le, og to kurser er allerede gennemført.

elektronik
Elektronikbranchen beskæftiger omkring 90.000 inden for 

it-, tele- og elektronikindustrien.

De 30.000 er højtuddannede. Beskæftigelsen er faldet 

med 8.800 personer, heraf de fleste af dem desværre kortud-

dannede. 

Udvalget for elektronik arbejder på at højne uddannelses-

niveauet i form af AMU-uddannelser og elektronikoperatør-

uddannelsen.

Udvalget følger løbende op på kortlægningen af bran-
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Fællestillidsrepræsentant brian drastrup (nr. tre fra venstre) sammen med tre tidligere kolleger fra sojafabrikken solae på 
aarhus Havn. over 54 timelønnede mistede jobbet, da virksomheden lukkede i 2012. brian drastrup blev dernæst hyret af 
solae til at hjælpe sine kolleger ud af arbejdsløsheden. og det er lykkedes til uG med kryds og slange:  Nu er 49 af kollegerne 
kommet videre i nye job. det lokale jobcenter har til gengæld ikke været til megen hjælp.
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chens virksomheder og søger en tæt dialog med branchens 

tillidsrepræsentanter. Udvalget drøfter løbende udviklin-

gen i branchen.

energipolitisk udvalg
Brancheudvalget er Industrigruppens og Den Offentlige 

Gruppes brancheudvalg for beskæftigede ved elkraftværker, 

forsyningsselskaber og andre energiområder.

Delegerede til det årlige branchemøde er tillidsfolk eller 

disses stedfortrædere på kraftværker og forsyningsselska-

ber. Mellem årsmøderne mødes udvalget tre-fire gange og 

drøfter energipolitik med videre.

En gang om året afholdes der Nordisk Netværks konfe-

rence et sted i Norden. Co-industris udvalg for energipro-

duktion og distribution afholdt i 2011 en tværfaglig kon-

ference for energisektoren, hvor udvalget deltog.

Energisektoren har også i perioden oplevet store foran-

dringer, og vi mister mange medlemmer. DONG har 

igangsat en besparelsesrunde og et frasalgsprogram. 

Olieterminalerne er solgt, og der er solgt en del af de små 

decentrale halmværker. Planen er, at alle de decentrale 

værker skal sælges. Selve produktionsdelen på kraftvær-

kerne er blevet delt, så brændselsfunktionen er blevet en 

selvstændig organisation. 

I Vattenfall har koncernen besluttet, at der i Danmark 

skal findes besparelser. Vattenfall har alle deres aktivite-

ter i Danmark til salg. Der bliver stadig færre elforsy-

ningsselskaber og flere sammenlægningerer på vej.

drikkevarebranchen
Brancheudvalget er bredt sammensat, da arbejdspladser-

ne er meget forskellige. Udvalget består af tillidsrepræsen-

tanter inden for både produktion og distribution: Brygge-

rier, læskedrikvirksomheder, malterier, tapperier med 

videre. 

Ved overgangen til Industriens Overenskomst i 2007 

blev dele af Brygoverenskomsten videreført som organisa-

tionsaftaler og særaftaler. Aftalerne har sammen med in-

dustrioverenskomsten givet en lang række af fortolk-

ningstvister og faglige sager i perioden.  

Drikkevarebranchen har været under pres på beskæfti-

gelsen de seneste år: På Royal Unibrew er der sket en luk-

ning af depoterne i Holstebro, Aarhus, Vejle og Gadstrup. 

Carlsberg har lukket flere depoter i perioden og har varslet 

forandringer på terminalerne i Høje Taastrup og Aalborg, 

hvilket medfører afskedigelser.

Carlsbergs produktion er bortset fra mikrobryggeriet 

Jacobsen i Valby nu alene i Fredericia. Også her er der sket 

rationaliseringer. Øvrige bryggerier har også gennemgået 

forandringer, ofte med tab af arbejdspladser. 

Disse lukninger og rationaliseringer har selvfølgelig 

medført et markant tab af arbejdspladser i branchen, det 

har også ført til en nedgang i antallet af tillidsrepræsen-

tanter og arbejdsmiljørepræsentanter. Brancheudvalget 

og årsmødet takler disse udfordringer offensivt, så ved års-

møderne deltager tillidsrepræsentanter for transportfol-

kene i virksomheden Schulstad. I foråret 2013 har vi gen-

nemført årsmødet sammen med repræsentanter fra 

branchen for Elektronik.

støberibranchen
Støberibranchen er en af industriens traditionelle brancher 

og et af de erhverv, der har været en fast del af dansk produk-

tion siden industrialiseringen begyndte at tage fart i slut-

ningen af 1800-tallet. 

Men i en tid, hvor servicefagene udgør en større og større 

del af den samlede produktion, og hvor der sker udflytning 

af industrijobs til lavtlønslande, kan der sættes spørgsmål-

tegn ved fremtidsmulighederne for en sådan traditionel in-

dustribranche.

Ikke desto mindre har støberibranchen gennem årene 

vist sig levedygtig. Der er ikke sket den store udflytning til 

lavtlønslande. Tværtimod har der fra enkelte større virk-
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somheder været interesse for at hente arbejdskraft fra de 

østeuropæiske lande her til landet.

Branchen satser i høj grad på ny teknologi og højere kva-

litet i produktionen. Det stiller højere krav til kompetencer-

ne blandt de beskæftigede, hvorfor udvalget fortsat fokuse-

rer meget på efteruddannelsesmuligheder for branchens 

medarbejdere.

Siden 2008/09 har branchen været meget hårdt ramt af 

den økonomiske krise, og både produktion, omsætning og 

beskæftigelse er faldet voldsomt. I dag ser branchen fortsat 

På jernstøberiet Vald. birn i Holstebro forvandler 3F’ere forvredet metalskrot til avancerede støbejernsprodukter, der blandt 
andet ender hos Mercedes og danfoss.
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mulighed for vækst og øget beskæftigelse.  Inden for støberi-

branchen er virksomhederne primært beskæftiget med pro-

duktion af støbegods: Pumper, delkomponenter til bilindu-

strien med videre. 

Der skelnes mellem to typer støberier: Jernstøberier og 

metalstøberier. De største jernstøberier herhjemme er Vald. 

Birn A/S med 460 i produktionen, samt Dania A/S. Metalstø-

beriernes produktion består af aluminiums-, kobber- og 

zinklegeringer, og her er virksomheden Jydsk Aluminium 

Industri A/S størst. Støberibranchen er typisk underleveran-

dører til større produktionsvirksomheder. 

orgelbyggere 
Udvalgets arbejdsopgaver er at varetage branchens interes-

ser fagligt, overenskomstmæssigt og på uddannelses- og mil-

jøområdet.

I samarbejde med arbejdsgivernes orgelbrancheforening 

har udvalget besluttet at tage fat i problematikken omkring 

de konkurrenceforvridende udbudsregler og godkendelses-

procedurer, der er i forbindelse med godkendelse af elorgler 

og mekaniske orgler. Mekaniske orgler skal igennem en 

lang og tidskrævende godkendelsesprocedure, hvorimod 

elorgler alene kan besluttes af det lokale menighedsråd. 

På trods af, at faget er lille, er der orgelbyggere, der har 

valgt at stå uden for 3F. Brancheudvalget arbejder på også at 

organisere disse personer. 

Branchen ønsker kurser i elorgler og i pibefremstilling. 

Industrigruppens uddannelseskonsulent har arbejdet på 

muligheder for oprettelse af disse kurser. Pengene er bevil-

get af Undervisningsministeriet, og teknisk skole skal nu til 

at udvikle kurserne.

Der arbejdes med problematiske materialer i forbindelse 

med fremstilling og rensning af orgler, blandt andet bly, 

skimmelsvamp - og med mange tunge løft. Problematikken 

er vendt med gruppens miljøfolk, der i samarbejde med 

Træets miljøudvalg har udarbejdet en vejledningspjece til 

de medarbejdere, der har problemer med dette.

Fisk- og fjerkræ
Desværre har der også i denne kongresperiode været luk-

ning af virksomheder og rationaliseringer og dermed tab af 

arbejdspladser inden for begge områder. Men heldigvis er 

der også positive ting at berette.

Ved overenskomstfornyelsen i 2012 fik vi nye bestemmel-

ser i protokollatet for fiskeindustrien om hjemsendelse. Det 

har betydet, at vi ikke længere ser de lange hjemsendelses-

perioder, da der efter to måneder skal tages stilling til, hvor 

længe hjemsendelsen forventes at vare. Efter fire måneder 

skal ansættelsen bringes til ophør efter de almindelige opsi-

gelsesbestemmelser. Samtidig er der sat en stopper for, at 

der kan ansættes nye medarbejdere til arbejdsfunktioner, så 

længe der er hjemsendte fra disse områder.

Det blev også aftalt, at et udvalg skal forsøge at finde løs-

ninger på udfordringerne specielt i fiskeindustrien i forhold 

til, at råvaren er fersk fisk, og det derfor kan være svært at få 

produktionen til at passe ind i de arbejdstidsregler, der er 

aftalt. 

På konsumfiskeindustriens område valgte kompetence-

fonden at starte et uddannelsesprojekt. Det hjælper dem, 

der har store udfordringer med læsning og stavning.

Lønnen inden for fisk- og fjerkræindustrien er den laveste 

inden for Industrigruppens område. Men det har ikke for-

hindret arbejdsgiverne i at opsige lokalaftaler med lønned-

gang til følge.

Der er mange forskellige nationaliteter beskæftiget. Det 

giver sprogvanskeligheder, specielt i forståelsen af hvilke 

rettigheder, den enkelte har. 

Vi har haft flere sager, hvor vores ikke dansktalende med-

lemmer ikke har fået den løn eller de tillæg, de har været 

berettiget til, og der har ikke været valgt tillidsrepræsentan-

ter, der har kunnet fortælle det. Sager har derfor medført 

efterbetalinger, for det vi har kunnet dokumentere, der ikke 

var udbetalt.
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limfjordsmuslinger fra Mors er berømte på de fineste restauranter over hele kloden. de kommer fra muslingefabrikken Vilsund 
blue i Nykøbing og løgstør. omsætningen ligger på omkring 150 millioner om året, og virksomheden er en af de største 
muslingeproducenter i europa.




